

Thank you, Mr. President, I am Vicenta Camusso of Uruguay and I represent the Network of Afro-Latin American, Afro-Caribbean and Diaspora Women's organizations present in 24 countries in Latin America and the Caribbean.

We are part of the more than 240 million African descent people in Latin America and the Caribbean. In our countries, women represent more than 50% but we are considered minorities. In accordance with the Plan of the Third World Conference against racism, racial discrimination, xenophobia and related forms of intolerance, we recall that there is still a lack of information on the Afro-descendant population in Latin America and the Caribbean. It has been made invisible in terms of information, quantitative and qualitative data, only 18 countries of the region have incorporated the ethnic racial variable in the censuses and population surveys. Chile, Mexico and the Dominican Republic have not incorporated it. Peru will include the variable in the next National Population and Housing Census of 2017, so we request special attention to the census process as well to make efforts for the implementation of the NATIONAL DEVELOPMENT PLAN FOR AFROPERUAN POPULATION.

Structural racism is present throughout the region, racial violence affects the vast majority of the Afro-descendant population and, especially in women and girls throughout life, is manifested in forced displacement, the criminalization of young people, genocide towards Girls, trafficking and trafficking of young women, denial of the right to registration and legal identity We request the extensions of section 25, section G of the draft declaration of this forum, so as to include, in addition to the indigenous people and Afro-

Pay special attention to the Dominican population of Haitian descent, not registered in the Dominican civil registry, and who are in a stateless situation in the Dominican Republic, this being contrary to international standards. We recognize the effort made by the Dominican government, however, the same has not been enough to eliminate the remnants caused by sentence 168-13, which left in the stateless and at risk of statelessness more than 200, thousand people, which Directly influences the lack of access to education, work, health, and in women leaves the way open to violence against them. We urge the Council to take note of the fact that the Dominican State is to initiate a dialogue with affected parties, civil society organizations and legal representatives, in order to seek a definitive solution. That, in the framework of the Decade of the Afrodescendent, the States guarantee positive measures in order to prevent, combat and punish situations of racism and ethnic racial discrimination, as well as to design, approve and implement national legislation that penalizes racism and discrimination in countries that do not have it. Adolescent girls and Afro-descendant women face multiple discrimination of gender, race, class and sexual choice. We would like to place the need of paying special attention to the LGTBI population. We urge the Human Rights Council within the framework of this Forum to ensure the inclusion of racial, gender and sexual diversity in the draft recommendations and national statistics, Census and continuous household surveys, in countries that have not yet Have been incorporated.

We urge the Council to carry out communication campaigns in the region directed to civil society organizations, the general population, especially regarding the submission of complaints procedures and early warning measures and emergency procedures. Promote or promote a United Nations Voluntary Fund for Afrodescendants of Latin America and the Caribbean to

promote and develop actions that allow the participation of representatives of Afro-descendant communities and organizations in meetings of United Nations bodies and mechanisms: To contribute with the civil society in the reflection towards the creation of an Afrodescendant Permanent Forum.

Red de Mujeres Afro latinoamericanas Afrocaribeñas y de la Diáspora

Centro de Desarrollo de la Mujer Negra Peruana – Peru

ColectivaMujeres - Uruguay

Movimiento Sociocultural para los Trabajadores Haitianos. INC MOSCTHA- Dominican Republic

Gracias Sr Presidente, soy Vicenta Camusso del Uruguay y represento a la Red de Mujeres Afrolatinoamericanas, Afrocaribeñas y de la Diáspora organización presente en 24 países de América Latina y Caribe.

Somos parte de los más de 240 millones de personas afrodescendiente en América Latina y Caribe, las mujeres representamos más del 50 %, en nuestros países somos considerados minorías. En concordancia con el Plan de la III Conferencia Mundial contra el racismo la discriminación racial la xenofobia y formas conexas de intolerancia recordamos que persisten la ausencia de información sobre la población afrodescendiente de América Latina y el Caribe, esta ha sido invisibilizada en términos de información, datos cuantitativos y cualitativos, solo 18 países de la región han incorporado la variable étnica racial en los censos y encuestas de población. Chile, México y República Dominicana no lo han incorporado. Perú incluirá la variable en el próximo Censo Nacional de Población y Vivienda del 2017, por lo que solicitamos especial atención al proceso del censo asimismo que realicen esfuerzos para la implementación del PLAN NACIONAL DE DESARROLLO PARA LA POBLACION AFROPERUANA.

El racismo estructural está presente en toda la región, la violencia racial afecta a la gran mayoría de la población afrodescendiente y muy especialmente en las mujeres y niñas a lo largo de la vida, se manifiesta en desplazamientos forzados, criminalización de jóvenes, genocidio hacia las niñas, trata y tráfico de mujeres jóvenes, negación del derecho a la inscripción e identidad jurídica. Solicitamos las ampliaciones del punto 25 apartado G del proyecto de declaración de este foro, para que se incluya además de los indígenas, a los y las afrodescendientes ,

Prestar especial atención a la población dominicana de ascendencia haitiana, no inscritos en el registro civil dominicano, y que se encuentran en situación de apátrida, en la Rep. Dom., siendo esto contrario a las normas internacionales. Reconocemos el esfuerzo realizado por el gobierno dominicano, sin embargo, el mismo no ha sido suficiente para eliminar los vestigios causado por la sentencia 168-13, que dejó en la apátrida y en riesgo de apatriadía a más de 200, mil personas, lo que influye de forma directa en la falta de acceso a la educación, trabajo, salud, y en las mujeres deja el camino abierto a la violencia en su contra. Solicitamos al Consejo que tome nota para que encamine al Estado Dominicano a la apertura un dialogo con afectados, organizaciones de sociedad civil y representantes

legales, para buscar una solución definitiva .Que, en el Marco del Decenio de los Afrodescendiente, los Estados garanticen medidas positivas para prevenir, combatir y sancionar situaciones de racismo y de discriminación étnico racial, así como que se diseñen, aprueben y apliquen legislaciones nacionales que penalice el racismo y la discriminación, en los países que no lo tengan. Las niñas adolescentes y mujeres afrodescendientes enfrentamos múltiples discriminaciones de género, raza, clase y opción sexual quisieramos colocar la necesidad de poner especial atención a la población LGTBI. Instamos al Consejo de DDHH en el marco de este Foro a garantizar la inclusión de las variables étnicas raciales, de género y diversidad sexual en el proyecto de recomendaciones y en las estadísticas nacionales, Censos y encuestas continuas de hogares, en los países que aún no han sido incorporados.

Instamos al Consejo a Realizar campañas de comunicación en la región dirigidas a las organizaciones de la sociedad civil, población en general en especial a lo referido a la presentación de Procedimientos de denuncias y Medidas de alerta temprana y procedimientos de urgencia. Promover o impulsar un Fondo de Contribuciones Voluntarias de las Naciones Unidas para los y las Afrodescendientes de América Latina Caribe para promover y desarrollar acciones que permitan la participación de representantes de comunidades y organizaciones Afrodescendientes en las sesiones de los órganos y mecanismos de las Naciones Unidas: Contribuir con la sociedad civil en la reflexión hacia la creación de un Foro Permanente Afrodescendiente.

Red de Mujeres Afro latinoamericanas Afrocaribeñas y de la Diáspora

Centro de Desarrollo de la Mujer Negra Peruana – Perú

ColectivaMujeres - Uruguay

Movimiento Sociocultural para los Trabajadores Haitianos. INC MOSCTHA- República Dominicana